
 
Úřad vlády České republiky 
Sekce pro koordinaci boje s korupcí 

 
 
 

Zápis z 6. jednání Poradního sboru 
předsedkyně Vládního výboru pro koordinace boje s korupcí 

konaného dne 12. března 2012 
 

Přítomni  
Mgr. Karolína Peake - místopředsedkyně vlády ČR, Ing. Robert Vacek - Úřad vlády ČR, 
Mgr. Eva Kyzourová – Úřad vlády ČR, Ing. Veronika Šebková – Úřad vlády ČR, Pavel 
Kotrba – Úřad vlády ČR, JUDr. Jan Horník – Úřad vlády ČR, Mgr. Radka Hrstková - Úřad 
vlády ČR,  Mgr. David Ondráčka– Transparency International - ČR, o.p.s., Ing. Štěpán Rattay 
– Oživení, o.s., Jan Kotecký – Oživení, o.s., Ladislav Jakl – Kancelář prezidenta republiky, 
Ing. Mgr. Oldřich Kužílek – Otevřená společnost, o.p.s., pplk. Mgr. Zbyněk Bureš – GIBS, 
Mgr. Jiří Knitl – Nadace Open Society Fund Praha, Mgr. Martin Fadrný – Ekologický právní 
servis, plk. JUDr. František Vavera, Ph.D. – MV - Generálního ředitelství HZS ČR, 
JUDr. Stanislav Mečl – Nejvyšší státní zastupitelství 

 
Program  

1. Zprávy z jednání Vládního výboru konaného dne 18. ledna 2012  

2. Novela zákonů o ÚSC 

3. Návrh legislativní úpravy jmenování zástupců státu a územních samospráv 
do orgánů společností s majetkovou účastí státu a územních samospráv 

4. Úřad veřejného dohledu – diskuse nad působností a rozsahem kompetencí 

5. Různé 

 

Průběh jednání 

 
1. Zprávy z jednání Vládního výboru konaného dne 18. ledna 2012  
 

� K. Peake informovala PS o průběhu 4. jednání Vládního výboru. PS byl předložen 
v materiálech záznam z tohoto jednání.  

 
 
 
 



2. Novela zákonů o ÚSC 
 

• proběhla diskuze přítomných členů PS nad návrhem novel zákonů o ÚSC, které 
MV předložilo vládě k projednání 

• z diskuse vzešel návrh argumentů k jednotlivým variantním řešením jednotlivých 
paragrafů a priorit PS 

• mezi nejdůležitější priority PS patří:  
- stanovení pravidel pro nakládání s veškerým majetkem, tedy nikoli pouze 

s nemovitým  
- zavedení aktivní žalobní legitimace občanů k domáhání se náhrady škody 

nebo vydání bezdůvodného obohacení  
- rozhodnutí ÚSC o neuplatnění práva na náhradu škody nebo vydání 

bezdůvodného obohacení by mělo být svěřeno zastupitelstvu, nikoli radě  
- možnost občanů podat žalobu na náhradu škody nebo vydání 

bezdůvodného obohacení i tehdy, pokud ÚSC rozhodl o neuplatnění tohoto 
práva  

- zavedení aktivní žalobní legitimace občanů podat žalobu na neplatnost 
právního úkonu  

- prodloužit lhůtu pro podávání nabídek na základě zveřejněného záměru 
např. na 30 dnů (a prodloužit lhůtu pro zveřejnění záměru např. na 45 dnů) 

- zavedení povinnosti zveřejňovat uzavřené smlouvy, a to včetně sankce 
neplatnosti při nezveřejnění  

- vysvětlit důvod, proč se navrhuje u smluv uzavřených obcemi limit 50.000 
Kč a u smluv uzavřených kraji 200.000 Kč 

- vysvětlit důvod, proč je limit vázán jen na smlouvy s plněním ze strany 
ÚSC, nikoli i na smlouvy, v nichž ÚSC majetek nabývají  

- prodloužit lhůtu pro podání žaloby občanů na neplatnost smluv alespoň 
na 5 let v případě zveřejnění a 10 let v případě nezveřejnění smlouvy 

- nekomplikovat přístup zastupitelů k informacím prostřednictvím vedoucího 
zaměstnance  

- zakotvit povinnost ÚSC vydat etický kodex, nikoli pouze možnost  
- stanovit podrobnější pravidla pro zveřejňování záznamů ze zasedání 

zastupitelstva  
- znovu se pokusit zavést určitá pravidla pro radniční periodika  

 
 

3. Návrh legislativní úpravy jmenování zástupců státu a územních samospráv 
do orgánů společností s majetkovou účastí státu a územních samospráv 

 
• E. Kyzourová vyjádřila nesouhlas s předloženým materiálem Ministerstva financí, 

který dle jejího názoru nereflektuje požadavky, které tento materiál měl vyřešit 
a tento úkol ze Strategie bude brán jako nesplněný.  

• D. Ondráčka souhlasí s názorem E. Kyzourové.  

• K. Peake také souhlasí s tímto názorem a zařadí řešení tohoto materiálu na jednání 
Vládního výboru.  



• Proběhla diskuze ohledně možného posunutí termínu pro splnění tohoto úkolu 
ze Strategie. E. Kyzourová navrhla řešení prostřednictví usnesení vlády (ze strany 
MF). 

 

4. Úřad veřejného dohledu – diskuse nad působností a rozsahem kompetencí 
 

• E. Kyzourová představila návrh základních tezí pro zřízení úřadu veřejného 
dohledu, který vznikl za pomocí materiálu O. Kužílka.  

• Š. Rattay s návrhem souhlasí a navrhl zapracování tohoto bodu jako jeden z úkolů 
nové Strategie. Podporuje co nejširší formu řešení úřadu.  

• D. Ondráčka tento návrh také podporuje. Navrhl název úřadu „Standardy 
veřejného života“. Jediný problém vidí v možnosti bobtnání úřadu. Navrhuje širší 
formu, ale s předem stanovenými limity. Doporučil, aby mediální výstupy o tomto 
úřadu informovali o důvodu zřízení úřadu z pohledu vymahatelnosti jednotlivých 
agend.  

• K. Peake poprosila přítomné členy o zaslání všech materiálu s tím souvisejících, 
které mají k dispozici. Dále vyjádřila podporu vzniku úřadu. Informovala však 
o problému získání finanční prostředků na jeho vznik a fungování.  

5. Různé   

Další jednání Poradního sboru se uskuteční dne 23. dubna 2012 od 10 hodin 
ve Vladislavova 4. 

 

V Praze dne 16. března 2012 

Zapsala: Ing. Veronika Šebková 

Schválil: Ing. Robert Vacek, v. r.  

 

 

 

 

 

 

 

 


